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Els primers cinc mesos d’a-
quest any 2017 els furts al me-
tro van créixer un 15%. Aques-
ta xifra preocupant ha provocat
que els Mossos d’Esquadra i la
Guàrdia Urbana, en el marc de
la Mesa de Coordinació Opera-
tiva, hagin anunciat la posada
en marxa d’un pla de xoc con-
junt per reforçar la seva pre-
sència al suburbà.

L’anunci el va fer a principis
de mes el  nou cap de la Regió
Policial Metropolitana Barce-
lona dels Mossos d’Esquadra, el
comissari Joan Portals. Portals
va explicar que actualment la
policia catalana té constància de
la presència d’uns 35 carteristes

reincidents a la ciutat -actuen
sols o en grups de dues o tres
persones com a màxim-, que te-
nen com a objectiu, principal-
ment, els turistes i els congres-
sistes que passen per les esta-
cions que hi ha als districtes de
l’Eixample i Ciutat Vella. Els lla-
dres intenten robar, sobretot, te-
lèfons mòbils d’última genera-
ció i rellotges de luxe. 

FINS AL 30 DE SETEMBRE
El dispositiu conjunt de Mossos
i Urbana s’implementarà fins al
30 de setembre. Així doncs, la
presència policial creixerà no-
tablement, especialment amb
agents de paisà, ja que són els
que aconsegueixen fer la majo-
ria de detencions. En aquesta lí-
nia, Portals va recordar que
l’any passat el 53% de les de-
tencions per furts a la ciutat es

van fer per sorpresa, mentre
que en els cinc primers mesos
d’enguany aquesta xifra ha estat
del 41%. Aquest tipus de deten-
cions són importants perquè, tal
com va recordar Portals, el tes-
timoni dels agents pot servir
com a prova en un judici. Això
provoca que en els robatoris
que la víctima és un turista,
aquest no hagi d’assistir al judici
i així  s’evita que l’acusat quedi
absolt per la incompareixença de
la víctima. Aquest alt càrrec de
la policia catalana també va fer
una crida a la ciutadania a vigi-
lar quan es viatja en metro amb
accions com ara tenir controla-
des les pertinences quan hi ha
aglomeracions.

TENDÈNCIA TRENCADA
L’augment dels robatoris d’en-
guany al metro arriba després

que entre el 2009 i el 2016 s’a-
conseguís reduir un 19% el
nombre de furts, sobretot grà-
cies a la pressió policial. Aques-
ta realitat, doncs, contrasta
amb les xifres conegudes ara,
que han acabat provocant el
nou dispositiu.

Des dels Mossos d’Esquadra
consideren que la millor estra-
tègia per combatre aquest tipus
de robatoris és mantenir la que
es va posar en marxa l’any 2005
de forma conjunta amb la Fis-
calia i la Judicatura. Des de lla-
vors s’han aconseguit dictar 158
sentències que prohibeixen als
condemnats l’entrada al metro.
Això ha fet que molts carteristes
decidissin marxar de la ciutat i
ara la policia catalana vol seguir
el mateix camí.

Per tal de fer un seguiment
dels resultats de la campanya, els

Mossos d’Esquadra i la Guàrdia
Urbana analitzaran cada set-
mana el funcionament i l’evolu-
ció del pla de xoc amb l’objectiu
de fer els canvis necessaris en
funció de les necessitats que es
detectin amb el pas dels dies.
Aquest seguiment ha de per-
metre detectar si els carteristes
es desplacen cap a altres zones de
la ciutat per concentrar els seus
esforços en altres llocs, com ara
els comerços, quan comencin a
notar la pressió policial.

OPERATIU ANTITERRORISTA
Tot aquest operatiu policial,
que implica el patrullatge d’un
nombre important d’agents,
serà possible, va explicar Por-
tals, tot i que actualment el
35% dels serveis de patrulla es
dediquen al programa operatiu
específic antiterrorista.

Viatges amb risc
» Els furts al metro van créixer un 15% durant els primers cinc mesos del 2017 després d’anys baixant
» Els Mossos d’Esquadra i la Guàrdia Urbana posen en marxa un pla de xoc per evitar els robatoris

Albert Ribas
BARCELONA

El nou pla de xoc per evitar robatoris estarà en marxa fins al 30 de setembre. Fotos: TMB
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GARANTIES4“Res no podrà actuar con-
tra les persones. La victòria la farà possi-
ble la gent”. Amb aquestes paraules es va
dirigir el president de la Generalitat, Car-
les Puigdemont, al miler de persones
que van omplir el TNC el 4 de juliol per
presenciar l’acte de presentació, per part
del Govern, de les garanties democràti-
ques de l’1-O. L’exposició pública de tota
l’estructura legal del referèndum ja havia
començat el matí del mateix dia, en
aquest cas per part dels partits.

Així doncs, després de la destitució de
Jordi Baiget de la conselleria d’Empre-
sa i Coneixement, el Govern va voler en-
viar un missatge d’unitat i determinació
trencant la incertesa que envoltava el re-
ferèndum des del dia que se’n va anun-
ciar la data. “El referèndum és la garan-
tia perquè tots els catalans es puguin ex-
pressar. El seu vot decidirà”, va deixar
clar Puigdemont. 

I com s’aconseguirà això? La llei del
referèndum serà l’encarregada de donar
cobertura jurídica i garanties a tot el pro-
cés. Està previst que la seva aprovació es
faci a principis de setembre. La norma
preveu, en el seu article 4, que el Parla-
ment declararà la independència, durant
els dos dies següents, si el Sí obté més vots
que el No, mentre que si és al revés es con-
vocarien de forma immediata eleccions

autonòmiques. Les garanties de tot aquest
procés les establirà una Sindicatura Elec-
toral, que tindrà unes funcions similars
a les que normalment desenvolupa la
Junta Electoral. Aquest organisme tam-
bé tindrà l’encàrrec de buscar els obser-
vadors internacionals, que faran el se-
guiment de tot el procés de convocatòria
del referèndum per garantir el seu co-
rrecte desenvolupament.

L’altra pota clau d’aquest procés serà la
llei de transitorietat, que segons el Govern
ha de ser l’encarregada d’establir com se-
ria la separació amb l’Estat si guanya el Sí.
Es farà pública a finals de mes però tot in-
dica que només s’aprovarà un cop es co-
neguin els resultats de l’1-O.

Per tal que la ciutadania pugui conèi-
xer millor aquest procés electoral, el Govern
té previst desplaçar-se a més de 200 ciu-
tats i pobles per explicar-ne els detalls.

SENSE MÍNIM DE PARTICIPACIÓ
L’endemà dels dos actes de presentació dels
detalls de l’1-O, el vicepresident del Govern,
Oriol Junqueras, va defensar en una en-
trevista a TV3 que no s’hagi fixat un mínim
de participació per no afavorir el boicot. Se-
gons Junqueras, “no s’ha establert mai” un
mínim de participació en altres referèn-
dums, i va posar com a exemple els de la
Constitució espanyola o el de l’OTAN.

» Govern, Junts pel Sí i la CUP presenten la llei que ha de permetre tirar endavant el referèndum de l’1-O
» Puigdemont diu que la ciutadania, amb la seva participació, té el poder perquè la jornada sigui un èxit

“Ho farà possible la gent”

REFERÈNDUM4Diferents veus han ex-
pressat en els darrers mesos que l’1-O po-
dria ser una reedició de la jornada partici-
pativa que va ser el 9-N. Des del Govern,
però, defensen que això no serà així.

Els arguments per mantenir que aques-
ta votació no tindrà res a veure amb la del
novembre del 2014 són variats. En primer
lloc, recorden que l’1-O serà un referèndum
efectiu que complirà amb les garanties de-
mocràtiques de la comunitat internacio-
nal, mentre que el 9-N va ser “una consulta
popular”. Un referèndum, afegeixen des
del Govern, que serà vinculant i del qual
se n’assumirà “l’organització i les res-
ponsabilitats polítiques”, cosa que no va
passar el 9-N, ja que no era vinculant i l’or-
ganització va anar a càrrec de voluntaris. 

Tot i que la del cens és una de les in-
cògnites que encara queda per resoldre, el
Govern defensa que, a diferència de l’au-
togenerat del procés participatiu, aquesta
vegada hi haurà un cens conegut. Pel que
fa als col·legis electorals, tot i que ja hi ha
ajuntaments que han dit que no cediran es-
pais municipals, la intenció de l’executiu
és que es voti als mateixos llocs que es vota
en qualsevol altra convocatòria electoral.

Per últim, les meses electorals tindran
un llistat amb els electors i urnes conven-
cionals –s’ha iniciat el procés per comprar-
les i n’assumiran la responsabilitat Oriol
Junqueras i Raül Romeva–, mentre que el
9-N no hi havia llista. Els membres de les
meses aquest cop no seran voluntaris,
sinó que es farà un sorteig per escollir-los.

“No serà un altre 9-N”
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Creus que l’Ajuntament ha de facilitar que es pugui votar l’1-O?
Parlen els
veïns

Rocío
“Sí. Crec que el go-
vern ha d’estar a
l’altura, involucrar-
s’hi i permetre que
es voti, perquè mas-
sivament la gent vol
votar. El procés que

està en marxa no és cap ximpleria, té un
suport massiu, i han de donar-nos veu, ja
sigui per dir que sí o per dir que no.”

Pierre
“Sí. Considero que
des de l’Ajuntament
haurien de ser molt
més actius i pro-
moure el fet que la
gent pugui votar.
De fet, m’agradaria

que se’n fes més ‘publicitat’, que s’a-
nunciés i que se’ns digui quins seran els
llocs on es podrà votar.”

Carles
“És una decisió
complexa i em cos-
ta molt dir si l’A-
juntament té l’obli-
gació de fer-ho. En-
tenc que per cohe-
rència, perquè s’ha

fet altres vegades, Colau dirà que sí i crec
que seria la millor decisió. De fet, la
consulta permet votar sí i no.”

Jordi
“Hauria d’ajudar.
Crec que si des de
les institucions es
mostra més valen-
tia, la gent es cons-
cienciarà més per
participar en els as-

pectes que realment són importants. De
fet, crec que és necessari votar i que co-
mencin a canviar les coses.”

per Toni Enguix

per David Rabadà

És històric que les lleis no re-
flecteixen la justícia social. És
també un fet que sovint la
pressió social va per davant de
les decisions polítiques. I és en-
cara més evident que els inte-
ressos mouen els fils dels par-
tits que diuen representar-
nos. Doncs ara Podemos ens
en mostra un exemple inne-
gable. Aquest partit sempre
s’ha caracteritzat pel 15M, per
les mobilitzacions socials i per
la lògica moral en contra de les
lleis injustes. Desgraciada-
ment davant del referèndum
català s’ha postulat a favor de
la Constitución del 31 d’octu-
bre de 1978, tot i que aquesta
llei no la van votar ni la majo-
ria de demòcrates actuals, ni

els membres de Podemos. Per
a Podemos no és vinculant el
referèndum perquè no s’ajus-
ta a la Constitución. 

Per tant cal esperar un can-
vi de llei abans que el poble ex-
pressi què vol a través de les
urnes. En fi, què fou abans, o
la Constitución o el dret a vo-
tar? Convindrem que poder
votar va primer que la Consti-
tución. En altre cas no van po-
der existir ni la República fran-
cesa, ni la revolució bolivaria-
na. Queda clar doncs que Po-
demos es fa afí al discurs a fa-
vor de la Constitución que de-
fensen PP, Cs, PSOE, PSC i ara
també Podemos. Tots plegats
semblen diferents gossos amb
el mateix bordar. Bup!

Un diari participatiu

4Podemos no pot
Tribuna

per José Antich, director d’El Nacional.cat

4Dimissió s’escriu amb M de metro

Dilluns dia 10 de juliol ha estat
la desena jornada de vaga al
metro de Barcelona des que el
mes d'abril passat es van tren-
car les negociacions entre
TMB, l'empresa municipal, i els
treballadors. Un temps més
que raonable per exigir res-
ponsabilitats a l'equip de go-
vern de la capital catalana i
molt especialment a la presi-
denta de TMB i regidora de
Mobilitat del consistori barce-
loní, Mercedes Vidal. 

L'enquistament del con-
flicte, lluny d'entrar en via de
solució, ha allunyat totes dues
parts fins a l'extrem que, ofi-
cialment, el consistori a través
de Vidal es nega a formular no-
ves propostes confiant, segu-

rament, en el cansament dels
treballadors en vaga. 

El temps passat des que es
va iniciar la protesta i el dany
causat als ciutadans que pa-
teixen en primera persona el
desacord hauria de forçar el
consistori, per un mínim sen-
tit comú, a proposar un nego-
ciador de rang superior. És
normal que els que estan per
sobre de Vidal es neguin a
aparèixer, però és que comen-
ça a ser incomprensible del
tot la necessitat dels comuns de
fer-se invisibles cada vegada
que hi ha un problema o han
d'adoptar una decisió.

Un comunicat, interessat és
clar, de la CGT ha explicat com
entre el 1997 i el 2015 només hi

havia hagut deu dies de vaga i
des del 2016 fins ara, 25. El re-
sum és clar: 10 vagues en 18 anys
i 25 en els últims 18 mesos, el pe-
ríode Colau. Una vegada s'ha as-
solit l'equador del mandat mu-
nicipal, ja no s'hi val a parlar de
l'herència rebuda ni de la inex-
periència dels seus responsables. 

En el primer cas, perquè van
heretar una ciutat ben gestio-
nada -com, d'altra banda, l'havia
heretada Trias el 2011- i en el se-
gon, perquè els ciutadans espe-
rem solucions als problemes,
no un col·leccionable de bones
intencions. Que, a més, ràpida-
ment es desa en un calaix quan
es comença a governar.

Publicat a El Nacional.cat

@canofite: Si Colau no entiende que en
septiembre debe apoyar el referéndum y,
dicho eso, promueva libertad de voto en-
tre los suyos, su espacio se reducirá.

@txellfeixas: A Mossul se celebra una vic-
tòria costosa: milers de morts, gairebé un
milió de desplaçats i una recuperació de
mil milions de dòlars, diu l’ONU.

@gabrielguerrac: A estas alturas la pre-
gunta ya no es si Rusia trató de ayudar a
Trump a ganar. Es si Rusia quiere que se
sepa, para debilitarlo.

Opinió en 140 caràcters
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Un dels valors en què es fo-
namenten els sistemes de
pensions de repartiment

és el que permet, de forma clara,
que les generacions del present
reconeguin l’esforç de les genera-
cions del passat per construir una
societat benestant i que ha per-
mès que molts dels que ara estem
en actiu puguem viure amb ga-
ranties. L’escola, les universitats, la
sanitat... són un conjunt d’ele-
ments que tenim gràcies a l’esforç
dels que ens han precedit.

Els sistemes de pensions de
repartiment, com és el cas de l’es-
panyol, funcionen a partir de les
aportacions que mensualment
fan les persones que treballen i
les empreses. Les aportacions
s’ingressen al calaix comú, que
permet, mes a mes, pagar la nò-
mina de les pensions de manera
que no hi ha un estalvi al sistema
sinó que els diners que entren
amb l’esforç dels que treballen
s’utilitzen per pagar les pensions
als que ja han treballat prou. Com
deia, és un gran valor de la soli-
daritat intergeneracional.

Aquests sistemes són soste-
nibles quan hi ha prou gent tre-
ballant que ingressi recursos al
calaix comú: quan la població ac-
tiva supera la població passiva o
perceptors de pensions. Per tant,
hi ha una relació directa entre la
sostenibilitat dels sistemes de
pensions i la salut del mercat de
treball. A més treball, i a més tre-
ball de qualitat, més resistència
del sistema. És prou conegut,
també, que el mercat de treball
català sempre ha tingut un millor
comportament que l’espanyol.
Així doncs, en lògica de funcio-
nament el sistema de pensions
català seria més sòlid i robust, o
com s’estila dir, sostenible, que el
sistema de pensions espanyol,
atès que tenim menys atur, més
activitat i més ocupació.

No només aquest factor con-
ceptual ho denota, sinó que en
dades de liquidació de pressupost
del sistema de seguretat social, les
dades a Catalunya sempre han
estat més favorables que les del
conjunt d’Espanya. El dèficit
menor en moments de crisi i l’ex-

cedent de les pensions catalanes
en moments de bonança econò-
mica explica que un 26% dels di-
ners del fons de reserva de les
pensions -la guardiola- que hi
havia l’any 2012 -de més de
66.000 milions d’euros- fos dels ex-
cedents catalans. 

El sistema de pensions a l’Es-
tat espanyol es troba en una si-
tuació complicada. Enguany el
seu dèficit pot arribar als 17.000
milions d’euros i la guardiola que-
darà a fi d’any en -2.750 milions
d’euros (sí, en negatiu) si es com-
pleix la previsió. Aquest resultat
no és derivat ni de bon tros per
l’import de les pensions que
reben els nostres pensionistes.
Les pensions no són excessiva-
ment altes a Espanya en compa-
ració amb altres països de l’entorn
europeu. El problema rau en la
partida dels ingressos. Les pen-
sions no es poden discutir. En tot
cas, cal afrontar la manera com es
paguen i això depèn de la salut
del mercat de treball. Amb un
mercat en el qual, fruit de les re-
formes laborals, es crea ocupació

de baixa qualitat, temporal i sala-
ris galdosos, la capacitat de ser
sostenible del sistema de pen-
sions espanyol és i serà molt com-
plicada. Aquesta decisió política,
presa a Madrid, condiciona la sos-
tenibilitat de les nostres pensions. 

Catalunya necessita tenir un
Estat per poder construir el seu
sistema propi de pensions. De fet,
si creem ocupació al ritme que ho
hem fet al 2016 i alhora revertim
les reformes dutes a terme per
tenir un mercat de treball més sa-
ludable, podem tenir un sistema
de pensions sostenible molt aviat
a Catalunya. Com també hi aju-
daria aprofitar les inversions en
economia i model productiu per
crear més i millors oportunitats.
La República Catalana no seria
aliena als problemes estructurals
de les societats europees -com
l’envelliment, l’increment de la
taxa de dependència...-, però ho
faria amb menys urgències i
sense les retallades amb què ho
haurà d’afrontar Espanya. 

I en tot aquest context, allò
més important és que, quan arribi

el moment de decidir, tothom ho
pugui fer sense por i amb la lli-
bertat amb què decideixen les so-
cietats lliures. Sense por a perdre
drets ni pensions. I en matèria de
pensions tothom pot estar tran-
quil que les pensions estaran ga-
rantides des del primer moment,
perquè Catalunya és prou empre-
nedora. De fet, estaran més ga-
rantides del que ho estan ara.

Josep Ginesta, secretari general
de Treball, Afers Socials i Famílies

Opinió

Una República Catalana per a unes pensions dignes 
El sistema de pensions català serà més sòlid i sostenible que l’espanyol, ja que tenim menys atur i més ocupació
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“El vídeo de la parella mantenint
relacions sexuals al carrer no és el
més greu, ni de bon tros. L’inci-
visme ha crescut, el barri és can
pixa i estem com a l’estiu del
2014”. Així s’expressa en declara-
cions a Línia Ciutat Vella Manel
Martínez, vicepresident de l’As-
sociació de Veïns de la Barcelo-
neta. I és que l’entitat fa setmanes
que alerta que la situació al barri
torna a ser similar a la de l’estiu de
fa tres anys, que va acabar amb
manifestacions veïnals al carrer i
que ara ha tornat a agafar prota-
gonisme mediàtic després que
un veí gravés una parella mante-
nint relacions sexuals de dia al mig
de la via pública.

Martínez explica que les mo-
bilitzacions no tornaran perquè
els veïns han vist que “no són efec-

tives”. Tot i això, denuncia que se
senten desatesos pel Districte i
apunta les tres realitats que pre-
ocupen més l’Associació de Veïns:
“L’incivisme creix, els preus del
lloguer també i el comerç tradi-
cional està desapareixent”.

El vicepresident de l’entitat
veïnal afegeix que “la persecució
als pisos il·legals s’està fent de ma-
nera lenta i nefasta” i denuncia
que els visualitzadors municipals
que es dediquen a buscar els pi-
sos il·legals “tenen informació
desfasada”. 

Per la seva banda, des del
Districte recorden que s’ha im-
pulsat un pla “per fomentar les re-
lacions de proximitat i el veïnat-
ge a l’espai públic i a les escales de
veïns”. Un pla que també serveix,
diuen des del Districte, “per vet-
llar pel descans veïnal i evitar i llui-
tar contra els mals usos als pisos
del barri i a l’espai públic”. Un pla
que no convenç, però, a l’asso-
ciació de veïns, que reclama, en
paraules del seu vicepresident, “un
pla de xoc de veritat, perquè l’ac-
tual sembla que no existeixi”.

Imatge del polèmic vídeo d’una parella mantenint relacions sexuals al carrer

Veïns de la Barceloneta alerten
d’un rebrot d’incivisme al barri
» Denuncien que s’ha tornat a la situació de tensió de l’estiu del 2014

» El Districte recorda que hi ha un pla per fomentar “el veïnatge”

Colau denega finalment la
llicència a l’hotel de Drassanes

HOTELS4L’Ajuntament va anun-
ciar el passat 12 de juliol que fi-
nalment denegarà a la cadena
Praktik la llicència per construir
l’hotel que tenien projectat a les
Drassanes.

El consistori considera que la
sentència del Tribunal Superior
de Justícia de Catalunya (TSJC)
que declara nul el Pla d’Usos del
districte del 2013 empara la seva
decisió. El Pla d’Usos eximia les
avingudes perimetrals del dis-
tricte de la prohibició hotelera que
el 2010 va tirar endavant la llavors
regidora socialista Itziar Gonzá-
lez. Segons Janet Sanz, tinent
d’alcalde d’Urbanisme, “no hi
haurà hotel perquè la sentència

anul·la aquesta possibilitat. Ara
s’haurà de decidir què pot haver-
hi en aquest espai amb la ciuta-
dania i el promotor”. Sanz va vo-
ler deixar clar que la sentència del
TSJC “és demolidora i claríssima”.
L’Ajuntament també estudiarà
ara les repercussions jurídiques de
la sentència, que podria acabar
provocant que el consistori revo-
qui les llicències atorgades men-
tre el Pla d’Usos ara declarat nul
era vigent.

Per la seva banda, els promo-
tors de l’hotel han afirmat que la
sentència no és ferma i no pot ge-
nerar efectes, mentre que les en-
titats veïnals han parlat d’una
“victòria de barri i de ciutat”.

92 propietaris de pisos han
patit un relloguer turístic il·legal 
TURISME4L’Ajuntament va fer
públic el passat 5 de juliol que, des
de la posada en marxa del pla de
xoc el juliol de l’any passat con-
tra els pisos turístics il·legals, ha
rebut 92 al·legacions de propie-
taris de pisos els inquilins dels
quals els rellogaven il·legalment
a turistes. De fet, Ciutat Vella és
el segon districte de la ciutat on
el consistori ha detectat més ca-
sos de relloguer il·legal. Només
l’Eixample, amb 103 casos, està
per sobre.

En aquesta línia, un pas en-
davant per aconseguir aturar

aquesta realitat pot ser el que va
fer la plataforma Airbnb  el passat
12 de juliol, quan va anunciar el
seu compromís de retirar els pisos
turístics il·legals del seu web. Tot
i això, Airbnb ja havia anunciat el
passat mes de febrer la retirada de
1.300 anuncis al districte.

A partir d’ara està previst que
el consistori entregui en els prò-
xims dies un llistat inicial de pi-
sos detectats com a il·legals per tal
que la companyia els retiri. Airbnb
també buscarà un acord entre les
parts per resoldre els casos de re-
lloguer il·legal a turistes.

Topada entre l’AVV del Raval 
i el Districte pel local de l’entitat
POLÈMICA4L’Associació de
Veïns del Raval ha denunciat re-
centment, tal com ha avançat
Betevé, que el Districte els vol tras-
lladar del seu actual local, on hi
són des de fa 10 anys, al número
13 del carrer de la Riera Alta, a un
local més petit. Aquest novembre
s’acaba el contracte de cessió que
l’entitat té amb l’Ajuntament.

El declaracions a Betevé, el
president de l’associació de
veïns, Pep García, ha acusat la

regidora Gala Pin de tenir “una
actitud sectària, excloent i dic-
tatorial”. Des de l’entitat, que ha
començat una campanya de re-
collida de firmes, diuen que al se-
tembre es mobilitzaran.

Per la seva banda, la regido-
ra Gala Pin ha explicat que la de-
cisió es deu al fet que “ha min-
vat la seva activitat respecte de
quan se li va concedir el local”.
L’espai, va afegir Pin, l’ocuparà
ara la Fundació Tot Raval. 

Habitatge | Pisos de lloguer públic als antics jutjats de Via Laietana
Victòria veïnal. Així es pot descriure la confirmació feta pel Districte a principis de mes sobre el futur de
la part municipal de l’edifici -números 8 i 10- dels antics jutjats de Via Laietana. I és que després que la
plataforma #VidaLaietana posés en marxa fa un temps una reivindicació per exigir la transformació de

l’edifici en pisos de lloguer social, el Districte ha confirmat ara que tirarà endavant la reivindicació veïnal.

Albert Ribas
LA BARCELONETA
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El Raval viu quatre dies
intensos de Festa Major

CELEBRACIÓ4El barri del Raval
va celebrar entre el 13 i el 16 de ju-
liol quatre dies intensos de Fes-
ta Major. La celebració va arren-
car el dia 13 amb la tradicional
cercavila de les Societats Corals i
dels gegants i capgrossos del ba-
rri. Tot seguit va arribar el torn del
pregó, que enguany el va pro-
nunciar Fauzia Chati, presiden-
ta de l’Associació de Dones Ma-
rroquines de Catalunya. 

L’endemà va tenir lloc un dels
actes destacats de la festa d’en-
guany, la celebració del comiat de
l’antic edifici de l’Escola Massana.
Després de 82 anys, el centre
deixa l’històric edifici de l’Antic
Hospital de la Santa Creu per tras-
lladar-se a la plaça Gardunya. Al
llarg del dia hi va haver concerts,
un dinar popular i activitats ar-
tístiques. Enguany, precisament,
els alumnes de l’escola van ser els

encarregats de dissenyar el cartell
i la imatge de la Festa Major. 

Com cada any, la Festa Major
va tenir en les festes dels carrers
del barri un dels seus punts prin-
cipals, on es van celebrar, entre al-
tres, diferents àpats populars,
concerts, trobades de cultures i jor-
nades de comerç. Alguns dels al-
tres actes més destacats van ser el
Correfoc de dissabte a la nit, la jor-
nada castellera o la cercavila de
Festa Major.

PLA DE BARRIS 
En el marc de la Festa Major,
dissabte 15 la plaça Salvador
Seguí va acollir la presentació
del Pla de Barris del Raval, que
té per objectiu, segons el Dis-
tricte, “lluitar contra la gentrifi-
cació i impulsar el dret dels
veïns a viure al barri en condi-
cions dignes i assequibles”.

SEGURETAT4Els veïns del Ra-
val han dit prou. Des de fa di-
verses setmanes han alçat la
veu per denunciar la venda des-
controlada de droga en dife-
rents punts del seu barri. Des del
número 22 del carrer d’en Roig,
un dels punts on asseguren que
es ven droga, han fet diverses
cassolades de protesta per re-
clamar solucions per a una si-
tuació que altera la seva quoti-
dianitat. I és que, a banda del
tràfic de drogues, els veïns de-
nuncien baralles entre pre-
sumptes traficants, gent injec-
tant-se heroïna, brutícia, xerin-
gues a terra i amenaces i insults. 

El col·lectiu que lidera les
protestes és Acció Raval, que de-
nuncia que al barri hi ha una
vintena de punts on es trafica
amb droga. Fins i tot ha elabo-
rat un mapa amb els punts més
conflictius, entre els quals hi
ha els carrers d’en Roig, la Rie-
reta, de la Reina Amàlia, el de Pi-
calquers, el de les Carretes o al
de Vista Alegre. Un dels inte-
grants de l’entitat, Juan Martín
Muñoz, explica a Betevé que
els veïns estan “desemparats” i
“tenen por”, però lamenta que la
policia els diu “que no poden fer-
hi res perquè això depèn d’un
jutge”. “Només ens queda pres-

sionar per fer el problema visi-
ble”, afegeix resignat. 

Un dels problemes, alerten
els veïns, és que els pisos des
d’on es ven la droga estan ocu-
pats i són propietat d’entitats
bancàries. Com que els bancs no
denuncien l’ocupació, els Mossos
d’Esquadra no poden desallotjar-
los, ja que primer un jutge ho ha
d’aprovar. En els casos que sí que
hi ha hagut batudes policials i
desallotjaments, els presumptes
traficants han reocupat els pisos
al cap d’uns dies. Aquesta situa-
ció està provocant, tal com ha in-
format el diari Ara, que els veïns
hagin decidit passar a l’acció i ja

es preparin per precintar ells ma-
teixos els pisos que quedin buits
després de les batudes policials.

LA REGIDORA PIN S’EXPLICA 
Per la seva banda, la regidora Gala
Pin ha explicat a Betevé que des
del Districte es comparteix “la pre-
ocupació dels veïns” i ha afegit que
estan en contacte amb els pro-
pietaris dels pisos per tal que
“denunciïn l’ocupació” i col·loquin
els pisos al mercat de lloguer o ela
cedeixin a la borsa de lloguer so-
cial. Pin també va recordar que els
Mossos d’Esquadra i la Guàrdia
Urbana treballen coordinats per
acabar amb aquesta situació.

Els serveis sanitaris intervenen sovint al barri. Foto: Twitter (@illarobador)

Els veïns del Raval es rebel·len
contra la venda de droga al barri
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Polèmica | La Mostra de Vins i Caves no es farà durant la Mercè
Per decisió municipal, la Mostra de Vins i Caves de Catalunya, que tradicionalment se celebrava du-

rant les festes de la Mercè al costat de l’Arc de Triomf –i que té una trajectòria de 36 anys–, tindrà
lloc enguany els dies 27, 28 i 29 d’octubre. El govern municipal ha rebutjat que es faci durant 

les festes patronals perquè diu que no vol carregar d’actes el passeig Lluís Companys. 

VENDA AMBULANT4Els man-
ters de Barcelona estan a punt de
posar a la venda una nova marca
de roba. Es tracta de ‘Top Manta’,
impulsada pel Sindicat Popular de
Venedors Ambulants en el marc
de la cooperativa que es va crear
fa uns mesos de la mà de l’Ajun-
tament. Registrant la marca le-
galment volen esquivar el delicte
de propietat industrial que co-
meten venent productes falsificats. 

Els manters creen
la marca de roba
‘Top Manta’

HOMENATGE4El president de la
Generalitat, Carles Puigdemont, va
entregar un premi a Vicenç Gas-
ca, expresident de la Fundació
Barcelona Comerç i actual res-
ponsable de Sant Antoni Comerç,
per la seva trajectòria en la defensa
del comerç de proximitat. Ho va
fer el passat 10 de juliol en el marc
dels Premis a la Iniciativa Co-
mercial i els reconeixements als es-
tabliments centenaris. 

La Generalitat
premia 
Vicenç Gasca

EMBLEMÀTICS4Després de tan-
car les seves portes fa tres anys,
l’emblemàtica botiga de llenceria
El Indio es podria convertir en un
restaurant. Així ho han explicat els
veïns d’aquella finca del carrer del
Carme a Beteve. Els nous pro-
pietaris estarien tramitant la lli-
cència per fer-hi un restaurant, la
qual no estaria afectada per la sus-
pensió que va decretar fa uns
mesos el Districte.

El Indio es
convertirà en
un restaurant

MERCATS4El Grup Demòcrata
ha criticat que, “en lloc de treba-
llar per evitar l’afluència turísti-
ca massiva al mercat de la Bo-
queria, el govern d’Ada Colau li
dóna un nou al·licient”, en refe-
rència a una parada de productes
no alimentaris clarament desti-
nats als turistes oberta en una ins-
tal·lació que havia cessat la seva
activitat i que “no s’ha recuperat
per esponjar el mercat”.

Crítiques del Grup
Demòcrata als
usos de la Boqueria

TERRASSES4El Gremi de Res-
tauració vol posar fi a la “gue-
rra” de les terrasses, tal com
han descrit aquest serial da-
rrerament. El gremi va presen-
tar dimecres dia 12 al govern
municipal vuit propostes de
mínims per posar fi al conflic-
te generat per l’ordenança de te-
rrasses actual, aprovada pel
govern de Trias. 

Aquestes propostes aparquen
reivindicacions com ara l’am-
pliació de l’horari de funciona-
ment de les terrasses. D’aques-
ta manera, la nova normativa no
experimentaria cap canvi i es
quedaria com està ara, amb les
terrasses obligades a tancar a les
12 de la nit entre setmana i a la
una de la matinada els caps de
setmana i vigílies de festes. Tot
i així, el gremi demana que l’ho-
rari es pugui ampliar durant de-
terminades èpoques de l’any o a
les zones turístiques a l’estiu. 

Com a contrapartida, tan-
mateix, el gremi vol que es fle-
xibilitzin les distàncies permeses
entre les taules i les façanes

dels bars i restaurants perquè es
puguin prendre decisions ajus-
tades a cada particularitat. En
aquest sentit, el gremi conside-
ra que homogeneïtzar distàncies
és “devastador”. 

De tota manera, els restau-
radors també cedeixen a l’hora
de determinar l’espai de pas dels
vianants, el qual s’ha d’ajustar a
la normativa estatal –distància
de com a mínim 1,8 metres o 1,5
en casos particulars–. 

El govern municipal, per la
seva banda, ha rebut bé les pro-

postes. La regidora de Comerç,
Montserrat Ballarín, s’ha mostrat
“raonablement optimista” i con-
sidera que les negociacions per
a una nova ordenança de te-
rrasses “progressen adequada-
ment”, encara que no ha volgut
entrar a valorar les propostes del
gremi amb l’objectiu d’arribar a
un acord al més aviat possible.

Una entesa que podria fer-se
efectiva abans de l’agost. Per
tant, la nova ordenança es podria
tramitar a la tardor i entrar en vi-
gor a principis de l’any que ve. 

Els restauradors renuncien a
ampliar l’horari de les terrasses
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Si una cosa s’havia fet bé no ho
canviàvem, si funcionava la conti-
nuàvem. Aquesta va ser la mà-
xima del govern de l’alcalde Trias.
Per això ens entristeix veure com
s’estan perdent oportunitats al
Raval diàriament i com els projec-
tes que hi havíem iniciat s’atura-
ven del tot sense dir res ni informar
la ciutadania.

Els projectes ‘Ciutat Vella pels
emprenedors’ i ‘Raval Cultural’
s’han aturat o han quedat en no
res. Els programes per potenciar
l’economia i la cultura al barri, ge-
neradors del millor, aturats sense
motiu. El ‘Pla dintres’ ha perdut
pistonada. El Raval torna a viure un
augment preocupant de la delin-
qüència, de l’incivisme i dels punts
de venda de drogues, i a tot això el
govern municipal hi suma l’aban-
donament de projectes que lluita-
ven i feien més gran aquest barri.
Tots hi estem perdent. Per què
s’han aturat? Per què no es fa res i
s’abandona el Raval?

En els últims mesos, des del Grup
del PDeCAT hem vist amb preocu-
pació com el Raval passava a ser
notícia i no per a bé. Durant l’últim
any ha estat on més ha augmentat
l’incivisme, els robatoris i ara, a tot
això, s’hi suma l’augment sense
control dels punts de venda de dro-
gues. Durant massa anys el Raval
ha estat el barri més degradat de
la ciutat. Situació que potser el
convertia en un lloc pintoresc per a
alguns intel·lectuals, però que el
feia insalubre i inhabitable per als
seus residents. El govern Trias va
aconseguir revertir aquesta situa-
ció per fer del Raval un lloc digne
per als seus veïns.

Però el govern Colau no fa el
que toca i ara el Raval corre el risc
de tornar a ser el ‘Barri Xinès’.
L’augment dels furts, l’incivisme i
els punts de venda de droga són

símptomes que no ens indiquen
res de bo. El Raval necessita que
l’ordenança de civisme s’apliqui
per garantir el descans dels veïns;
el Raval necessita un augment de
la seguretat, més decisió i més
gent assegurant una vida tran-

quil·la als ciutadans; el Raval ne-
cessita rebre directament els be-
neficis del turisme i no només la
seva part negativa. El Raval ens
necessita a tots per sobre de sec-
tarismes, dedicació i, sobretot, un
govern que actuï.

Ciutat Vella
Al barri del Raval necessitem 
un govern que actuï 

El Raval perd 
oportunitats

PDeCATBCN 

@PDeCATCV ciutatvella@partitdemocrata.cat

segueix-nos

El portaveu del Grup Municipal De-
mòcrata a l’Ajuntament, Joaquim
Forn, ha exigit a l’alcaldessa Ada
Colau un compromís ferm amb la

celebració del referèndum que ens
permeti votar el pròxim 1 d’octu-
bre. “S’han acabat les ambigüitats:
o estem a favor de la democràcia i

del dret a decidir o estem a favor
de l’immobilisme i la reacció.
Vostè tria”, ha dit Forn.

En el darrer Ple municipal a la
casa gran, l’Ajuntament de Barce-
lona va rebutjar una proposta del
PP que pretenia comprometre el
consistori de la capital catalana a
no donar suport ni pro po r cionar
mitjans ni personal municipal per
fer possible el referèndum sobre
la independència de Catalunya que
convocarà el Govern de la Genera-
litat l’1-O. Però per a Joaquim
Forn, “ja no en tenim prou amb re-
butjar les propostes del PP”. A
parer de Forn, “l’Ajuntament i el
seu govern municipal no poden
restar aliens a aquesta reivindica-
ció nacional i a aquest moment
històric. Barcelona, capital de Ca-
talunya, ha d’estar al capdavant del
país. I cal demostrar-ho explicitant
un clar suport al referèndum”.

Joaquim Forn i el PDeCAT diuen
a l’alcaldessa Colau que “ara, quan
ja coneixem per boca del president
Puigdemont i del Govern de la Ge-
neralitat els detalls d’aquest refe-
rèndum, quan ja se’ns han exposat
totes les garanties democràtiques i
de participació que inclou per fer
possible la seva celebració, des
d’aquest moment necessitem del
govern de la ciutat el màxim com-
promís. Màxim compromís perquè
els barcelonins puguem votar.
S’han acabat les ambigüitats i els
càlculs polítics: o estem a favor de
la democràcia i del dret a decidir o
estem a favor de l’immobilisme i
la reacció. Alcaldessa Colau, vostè
tria”. Forn conclou assegurant
que “el pròxim 1 d’octubre vota-
rem. Ningú ens aturarà, perquè
com diu el president Puigdemont:
no hi ha prou Estat per aturar
tanta democràcia”.

Mercè Homs
Regidora adscrita 
a Ciutat Vella del 

PDeCAT Barcelona

Forn exigeix compromís a 
Colau per permetre votar l’1-O 

Pàgines especials
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El turisme supera l’atur com el principal problema de la ciutat, segons l’últim Baròmetre BCN

Preocupats pel turisme
SOCIETAT/ El turisme s’ha convertit en la
principal preocupació dels veïns de la ciutat.
Aquesta és la principal conclusió que s’obté
del darrer Baròmetre BCN semestral, una
eina mitjançant la qual l’Ajuntament con-
sulta telefònicament, entre altres temes, els
assumptes que més preocupen els barcelo-
nins. Els resultats de l’estudi els va presentar
el primer tinent d’alcaldia Gerardo Pisarello
el passat divendres 23 de juny. Segons el ba-
ròmetre, el turisme representa el problema
més greu per al 19% dels enquestats, men-
tre que l’atur, que habitualment era el prin-
cipal tema de preocupació dels veïns, cau a
la segona posició amb un 12,4%.

Una de les primeres reaccions que s’han
conegut després de la publicació de les
dades és la de l’Assemblea de Barris per a un
Turisme Sostenible (ABTS), que considera
que “el relat feliç del turisme com a motor
desitjable de l’economia de la ciutat, supo-
sat portador de riquesa i d’ocupació, ha
mort i ha de ser enterrat”. Aquesta “mentida”,
segons l’ABTS, s’ha venut a través de “la re-
petició propagandística des de diverses ins-
titucions públiques i els lobbies privats”,
però consideren que només ha aportat “ri-
quesa per a l’empresariat, llocs de feina
híper precaritzats i misèria per a la població”.

En el mateix text, l’ABTS assegura que a
l’hora de definir un model de ciutat sempre
s’hauria de defensar la prioritat dels drets so-
cials i contraposa aquest fet amb la situació
que consideren que s’està produint a Barce-
lona, en la qual “el sector turístic està des-
truint drets individuals i col·lectius per tal
d’augmentar els seus guanys”, cosa que, ar-
gumenten, s’ha vist agreujada en els darrers

anys amb la “demostrada expulsió de veïnat
provocada per la proliferació d’allotjaments
turístics”. Això, segons l’ABTS, se suma a al-
tres factors com la saturació de carrers i pla-
ces, de la xarxa de transport públic i els
problemes ambientals, però apunten la
“hiper-turistització” de Barcelona com el
problema més greu que fa que els ciutadans
perdin cada cop més drets i que acabin obli-
gats a abandonar els seus barris.

Per solucionar-ho i encetar un període
de decreixement turístic, l’ABTS creu que
cal deixar d’invertir diners en la promoció
del turisme a la ciutat i exigeix el desman-
tellament de Turisme de Barcelona i la seva
substitució per “una Agència Municipal de
Turisme, encarregada no ja de la promo-
ció sinó del control ferri d’un sector insa-
ciable”. L’assemblea clou el seu text
incidint que “davant un sentir social palès
i un creixement turístic cada vegada més
accelerat, calen mesures contundents i
dràstiques per revertir la situació”.

‘BARCELONA NO ESTÀ EN VENDA’
Algunes d’aquestes demandes de l’ABTS,
però, ja es van reivindicar el passat 10 de
juny en la manifestació anomenada Barce-
lona no està en venda, que diferents enti-
tats veïnals i sindicals van convocar pel
centre de la ciutat per protestar contra l’es-
peculació immobiliària que consideren
que pateix la ciutat.

Més de 3.000 persones van anar des
de la plaça Universitat fins a les Drassanes
reivindicant, entre altres, l’habitatge asse-
quible, l’aturada de l'especulació i la limi-
tació dels preus del lloguer.

QUEIXA/ Nou clam per reivindicar unes residències
públiques i dignes per a la gent gran. El passat dimarts
27 de juny, la plataforma SOS Gent Gran BCN va  convocar
una nova acció per reivindicar el que consideren que han
de ser els mínims exigibles en les residències públiques
que hi ha a la ciutat. L’entitat denuncia que aquestes re-
sidències assistides estan gestionades “amb ànim de lu-
cre” i que la seva filosofia és “guanyar com més diners mi-
llor, escatimant tot el possible en el personal, sous, ma-
terial...”. Més d’11.200 persones, algunes amb un alt
grau de dependència, viuen en aquests equipaments.

Sota el lema La gent gran ha de viure amb dignitat!, des-
enes de persones es van concentrar a les 10 del matí al
número 332 del carrer Llull, al barri de Diagonal Mar i el
Front Marítim del Poblenou, i van anar fins a les portes
de la conselleria de Treball i Afers Socials, al número 266
del passeig del Taulat. 

La reivindicació va viure un nou episodi a principis de
juliol, quan SOS Gent Gran i els familiars dels usuaris de les
residències assistides gestionades per OHL van mantenir una
reunió amb representants del departament de Serveis So-
cials. De moment, les postures continuen distanciades, tot
i que està previst que el dia 27 d’aquest mes hi hagi una nova
trobada a la qual hi assistirà la consellera Dolors Bassa.

SOS Gent Gran torna a mobilitzar-se
per reclamar unes residències dignes SALUT/La Federació d'Associacions de Veïnes i Veïns de Bar-

celona (FAVB) ha fet pública la seva disconformitat després
de l'inici de la tramitació de l'Avantprojecte de llei de fór-
mules de gestió de l'assistència sanitària que el Govern va
aprovar el passat dimarts 20 de juny.

La comissió de Sanitat de la federació desconfia que sota
el paraigua de la denominació “sense ànim de lucre”, la con-
selleria que encapçala Toni Comín vulgui incloure en el sis-
tema públic de salut empreses i fundacions que la FAVB con-
sidera “poc transparents”. La federació tampoc aprova
que en els centres públics es pugui fer activitat privada.

La FAVB aprofita el comunicat de rebuig per sol·licitar
una reunió amb el conseller Comín i avisa que està dis-
posada a “promoure mobilitzacions ciutadanes” per tal que
aquesta tramitació s’aturi.

La FAVB rebutja la futura llei
sobre l’assistència sanitària
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POLÈMICA/ El futur de l’espai de Germa-
netes, al barri de la Nova Esquerra de l’Ei-
xample, ha generat una col·lisió de
postures entre un grup de veïns partidaris
d’aturar les obres que s’hi estan fent i el
manteniment del conjunt de l'espai com
una zona verda i l'Associació de Veïns de
l'Esquerra de l'Eixample, que des de fa
molts anys ha reivindicat la construcció
d’un institut, una escola bressol, d’habitat-
ges socials, d’un centre de dia i d’una zona
enjardinada, entre altres equipaments que
estan projectats en aquest interior d’illa.

L’associació de veïns considera que la
construcció de tots aquests serveis és vital
per “atendre les necessitats socials del barri
i preservar la convivència del veïnatge” i re-
soldre les urgències que arrossega el barri

en la demanda de “places d’ensenyament
públic, d’atenció a la gent gran o de la cre-
ació d’habitatge social de lloguer, lluitant
contra l’especulació immobiliària que està
expulsant del barri veïnes i veïns amb ren-
des baixes”. De fet, els veïns consideren
que la creació d’aquests equipaments són
“cabdals per cohesionar el barri”.

Els veïns acaben el seu text assegurant
que “més enllà de les intencions o la bona
fe del grup promotor d'aquestes al·lega-
cions, la no realització dels equipaments
de Germanetes només interessa els espe-
culadors immobiliaris”  i asseguren que la
creació d’equipaments i l’aplicació de po-
lítiques mediambientals serioses són dos
elements imprescindibles per garantir les
millors condicions de vida al barri.

Discrepàncies a l’Eixample sobre els
equipaments a l’espai de Germanetes

CULTURA/ Entre els dies 7 i 9 d’a-
quest mes, l’associació cultural Ar-
tixoc va fer una representació
teatral anomenada En temps del
Sr. Muñoz a Can Batlló, al barri de
la Bordeta de Sants-Montjuïc.

L’espectacle va tenir un for-
mat original interactiu i es va fer
en cinc escenaris diferents, re-
partits pels terrenys de la fàbri-
ca. L’obra, escrita en clau d’humor
però amb una sòlida base his-
tòrica, se centra en plena dicta-
dura franquista, en l’època en
què l’empresari Julio Muñoz Ra-
monet va adquirir Can Batlló,
l’any 1943, mentre que Europa es
dessagnava immersa en la Se-
gona Guerra Mundial.

Una obra de teatre
per recordar com
era Can Batlló

PUBLICACIÓ/ El passat dia 12 de
juny, un dia abans que es com-
plissin els dos anys d’Ada Colau
com a alcaldessa de la ciutat, la
FAVB va publicar una nova edició
de la revista Carrer, que en les se-
ves pàgines centrals fa un repàs
crític a la primera meitat de man-
dat de Barcelona en Comú.

La portada del número 144
de la revista centra la seva mira-
da en l’aturada de les obres de les
Glòries i altres temes destacats
són el cas Palau o la mobilització
veïnal de Nou Barris per denun-
ciar el profit que vol treure l'ex-
trema dreta del conflicte per l'o-
bertura d'un centre religiós islà-
mic al barri de Prosperitat.

‘Carrer’ repassa 
els dos anys d’Ada
Colau a l’alcaldia

‘Fem nostre l’espai de la Model’
aplaudeix el tancament del centre

REIVINDICACIÓ/ La Model ja
forma part de la història de la ciu-
tat. El passat 8 de juny, els últims
reclusos que hi havia a la presó
van abandonar el centre i, quan
només faltava un dia perquè es
complissin 113 anys de l’aniver-
sari de la seva inauguració, la
presó va tancar les seves portes.
Un dels actors que ha celebrat el
tancament del centre penitenciari
és Fem nostre l’espai de la model,
que es va reunir la tarda anterior a
la clausura del penal. Aquesta en-
titat havia reivindicat que la presó
feia quatre dècades que estava
obsoleta i era un dels principals
defensors del trasllat dels presos,
de la clausura del centre i del rea-
profitament del seu espai. 

En un comunicat, l’entitat
mostra la seva satisfacció “perquè
hagi arribat aquest dia” i apunta el
conveni que l’Ajuntament i la Ge-
neralitat van signar a principis
d’any com a eina imprescindible
perquè s’hagi satisfet la seva prin-
cipal demanda. Tot i això, l’entitat
assegura que volen ser “agents
actius del procés que ara s’obre,
treballant al costat de la Genera-
litat i de l’Ajuntament, amb ca-
dascú en relació a les seves
respectives competències”.

I és que ara, segons expliquen,
toca treballar per “aprofitar” les
dues illes que s’alliberaran a l’Ei-
xample quan s’acabi d’enderrocar
la Model (els treballs per tirar a
terra l’antic edifici van començar
a finals de març i avui en dia en-
cara continuen). 

Fem nostre l’espai de la Model
explica que, amb el centre tancat,

“conflueixen tres dinam̀iques rei-
vindicatives”. Per una banda, exis-
teix la necessitat de crear una
gran zona verda per a una part de
la ciutat tan edificada i densa-
ment habitada com és el barri de
la Nova Esquerra de l’Eixample.
Paral·lelament, cal afrontar algu-
nes de les mancances en equipa-
ments pub́lics per als veïns del
barri i, en última instància, creuen
que cal crear un espai de
memor̀ia del que ha significat la
presó Model en els seus 113 anys
d’història.

Per això, i com a darrera peti-
ció, Fem nostre l’espai de la Model
demana l’obertura “d’un proceś
participatiu, que no s’allargui en
el temps pero ̀permeti actualitzar
en el que sigui necessari el Pla Di-
rector del 2009, revisant a l'alca̧
les previsions de zona verda i
equipaments, en la mesura que
l’Ajuntament disposa tambe ́ de
l’espai del carrer Nicaragua que la
Generalitat es reservava llavors
per a usos terciaris, mai acceptats
pel veïnat”.

La plataforma ja va fer una
festa reivindicativa a finals de
maig a l’espai recuperat en la
cruïlla dels carrers Rosselló i En-
tença, en la qual van pintar un
grafiti i van plantar un tòtem en
el qual explicaven les seves rei-
vindicacions. Diferents associa-
cions de veïns, culturals i de
memòria, entitats juvenils, sindi-
cats, consells, cooperatives i fun-
dacions integren Fem nostre
l’espai de la Model, que tot i que ja
ha vist satisfeta la seva gran de-
manda, encara té feina per fer.

HABITATGE/ Els Jardins de Mont-
serrat, al barri de l’Esquerra de l’Ei-
xample, van ser l’escenari de la se-
gona assemblea del Sindicat de
Llogaters, que es va celebrar el
passat dia 30 de juny.

L’activitat principal d’aquesta
segona assemblea va ser el taller
La LAU ens fa la vida impossible, en
el qual es va explicar de manera
senzilla com funciona la Llei d’A-
rrendaments Urbans i com afec-
ta les persones que viuen en rè-
gim de lloguer. 

El Sindicat també va partici-
par en una acció reivindicativa
contra l’especulació immobiliària,
juntament amb Fem Sant Anto-
ni, el passat dilluns dia 3.

El Sindicat de
Llogaters celebra la
segona assemblea



| 14

líniaciutatvella.cat Juliol 2017

AGENDA MENSUAL
agenda@comunicacio21.com

Esports

DIMECRES 19 DE JULIOL
20:30 Adolfo Sotelo i Francesc Puig Rovira

s’encarregaran de la xerrada anomenada
Jaume Pla i Camilo José Cela: tête à tête. / Bi-
blioteca Nacional de Catalunya.

DIMECRES 19 DE JULIOL
19:00 Darrera sessió del taller El terror de la pà-

gina en blanc: Escriptura de ficció i no ficció, 
que imparteix la professora Mónica Solana.
/ Centre Cívic Pati Llimona.

DIJOUS 20 DE JULIOL
17:30 Tercera i darrera sessió del taller Apro-

fundeix l'Adobe Premiere, pensat per a usua-
ris que tinguin un bon nivell d’aquest pro-
grama. / Centre Cívic Pati Llimona. 

DEL 17 AL 24 DE JULIOL
Matí-Tarda El Balcó de les Arts 2017 és el nom

de la mostra en la qual el Reial Cercle Artís-
tic exposa les obres que s’han presentat al con-
curs que porta aquest nom . / Reial Cercle Ar-
tístic - Institut Barcelonès d'Art.

TOT EL MES
Tarda El cinema és fantàstic és el nom de la mos-

tra d’homenatge als 50 anys de vida del Fes-
tival de Cinema Fantàstic de Catalunya. / Fil-
moteca de Catalunya.

DIMARTS I DIJOUS
17:30 Fins al dia 27, tots els dimarts i els dijous

del mes es farà un taller d’Scratch pensat per
a nens i nenes d’entre 7 i 12 anys. / Bibliote-
ca Gòtic - Andreu Nin.

DISSABTES I DIUMENGES
11:00 Fins al pròxim dia 30, el CCCB serà l’escenari

del taller familiar anomenat Converteix-te en
un fotonarradorlor. / Centre de Cultura Con-
temporània de Barcelona.

DEL 20 AL 23 DE JULIOL
10:00 Entre els dies 20 i 23 d’aquest mes, la ciu-

tat acollirà, per primera vegada, una regata
de l’Extreme Sailing Series. / Platja de la Bar-
celoneta.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

L’il·lusionista Andriy Haze arriba al
Rei de la màgia amb el seu darrer es-
pectacle anomenat L’art del misteri. /
Rei de la màgia.

Andriy Haze porta ‘L’art del 
misteri’ al Rei de la màgia
Dijous 20 de juliol a les 21:00

La professora Montse Medina, de Més
que verd, s’encarregarà d’un taller
monogràfic anomenat Patés vegetals.
El preu de l’activitat és de 14 euros. /
Centre Cívic Barceloneta.

Una sessió per aprendre 
a preparar patés vegetals
Dimecres 26 de juliol a les 18:30

L’Associació Voluntaris
2000 recorda els Jocs del 92

Fins al 25 de juliol

Sombras de la Habanaés el musical que
portarà la BARTS fins a la ciutat cubana
durant les dècades de 1950 i 1990. /
Sala BARTS.

La Sala BARTS viatja fins 
a l’Havana del segle XX

Diumenge 23 de juliol a les 19:00

25 anys de records. 25 anys de volun-
taris és el nom de l’activitat de l’as-
sociació Voluntaris 2000 per recordar
els Jocs.  / Plaça Sant Jaume.

La Travessia al Port aplega
més de 300 nedadors

NATACIÓ4Una de les curses de
natació en aigües obertes més po-
pulars de la ciutat, la Travessia al
Port, va celebrar la seva 90a edi-
ció el passat dissabte 1 amb una
xifra notable de participació, amb
més de 300 nedadors.

Guillem Pujol, del CN Mata-
ró, i Luisa Mar Morales, del CN
Granollers, van ser els vencedors
de la prova de 5.000 metres, la
més exigent. Pujol va completar

els 5 quilòmetres en 56 minuts i
55 segons, en l’esprint final con-
tra el seu company d’equip Adrián
González. El tercer en discòrdia va
ser Marcos Martín.

Per la seva banda, Morales
també va haver d’esperar fins als
darrers metres per certificar el seu
triomf en la prova. La nedadora
granollerina va aturar el cronò-
metre en 1 hora, 1 minut i 47 se-
gons, superant Alexia Arredondo.

L’Atlètic torna a ser la base de
l’equip espanyol de waterpolo
WATERPOLO4La columna verte-
bral de la selecció espanyola de wa-
terpolo, que participarà en el mun-
dial de Budapest que comença el
pròxim dilluns 17, estarà formada
per jugadors de l’Atlètic.

Dani López-Pinedo, Marc
Minguell (tot i que ha estat tras-
passat al Mediterrani va comen-
çar la concentració formant part
del conjunt mariner), Fran Fer-
nández, Álex Bustos, Roger Ta-
hull, Alberto Munárriz i Blai Ma-

llarach són els set jugadors del
club que el seleccionador David
Martín (també ex de l’Atlètic)
s’ha endut a la capital hongaresa.

L’equip espanyol no va tenir
gaire sort en el sorteig i haurà de
jugar contra dues de les selec-
cions més potents, Sèrbia i Grè-
cia. El debut contra el conjunt
hel·lènic serà el dia 17, el partit
contra els serbis serà el dia 19 i
l’últim partit de la fase, el dia 21
contra Sud-àfrica.

OLIMPISME4Dimarts 25 d'a-
quest mes farà 25 anys de l'inici
dels Jocs Olímpics i Paralímpics
de Barcelona 92, una cita que, a
banda de reunir els millors es-
portistes de finals del segle passat,
va transformar la ciutat.

Per això, per commemorar
els Jocs de la XXV Olimpíada, di-
marts 25 la plaça de Catalunya
serà l'epicentre d'una gran festa
oberta a tots els barcelonins. El
passat dia 4 es van presentar els
actes i durant el seu parlament, el
comissionat d'Esports David Es-
cudé va destacar que la plaça es
convertirà "en el cor d'una festa
popular i commemorativa de la
fita olímpica, en clau d'home-
natge als esportistes, però també
ciutadans i ciutadanes que tam-
bé van contribuir a l'èxit dels
Jocs Olímpics i Paralímpics de
Barcelona 92".

La torxa i la bandera olímpi-
ca recorreran de nou els carrers de
la ciutat, sortint des del Palauet Al-
béniz (a la muntanya de Montjuïc)
i arribant a la plaça de Catalunya.
Després de l’acte institucional

(amb l’alcaldessa Colau i els pre-
sidents dels Comitès Olímpics i
Paralímpics Internacionals), a
dos quarts de 9 del vespre arren-
carà la Cerimònia del Foc al Pa-
lauet Albéniz i, tot seguit, la tor-
xa i la bandera començaran a fer
el seu camí cap al centre de la ciu-
tat. Alhora, els Mambo Jambo
animaran la festa amb un concert
a la plaça de Catalunya.

Si les previsions es complei-
xen, quan quedin 15 minuts per al
punt de les 10 de la nit, els darrers
rellevistes (Juan Antonio San
Epifanio, Epi, i la nedadora pa-

ralímpica Teresa Perales) arriba-
ran a la plaça, on es farà l'acte
d'encesa del peveter a càrrec de
l'arquer Antonio Rebollo, qui
també la va encendre en la inau-
guració dels Jocs fa 25 anys. A
l'Estadi Olímpic Lluís Companys
també s'encendrà el peveter.

A partir de les 10 de la nit, la
música tornarà a apoderar-se de
la festa amb una altra actuació per
als nostàlgics que també va ser
una de les grans protagonistes fa
un quart de segle: los Manolos,
que tornaran a interpretar el seu
clàssic Amics per sempre.

La plaça de Catalunya recordarà
els Jocs 25 anys després

Marxa | Gabe Abrahams guanya la Caminada del Dia Olímpic
El marxador andreuenc Gabe Abrahams va ser l’atleta més ràpid que va completar els 10,5
quilòmetres de la Caminada del Dia Olímpic, una prova que s’emmarca en les celebracions

dels Jocs del 92 i que es va disputar el passat diumenge 2. El circuit va arrencar i va acabar a
la plaça de les Drassanes i passava per bona part del districte i dels barris de Sant Martí.
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Farts de demanar solucions a l’Ajunta-
ment per fer front al tràfic de drogues,
a la inseguretat i a la deixadesa que
pateixen, els veïns del Raval han deci-
dit sortir al carrer per denunciar la
seva situació. Amb el lema “Traficants,
foteu el camp” diversos col·lectius ve-
ïnals i de comerciants duen a terme
des de fa unes setmanes un seguit de
mobilitzacions contínues per cridar l’a-
tenció dels responsables del consistori.

El veïnat es queixa de la total im-
punitat amb la qual els traficants
operen des de l’últim any. Relaten
amenaces personals, baralles i apu-
nyalaments a la porta de casa, xerin-
gues usades per terra, excrements,
vòmits i tota mena de brutícia en uns
carrers que, pocs mesos abans, pre-
sentaven un aspecte molt diferent. 

Els veïns atribueixen a l’ocupació
massiva de locals i pisos buits que
són destinats al tràfic, al consum de
drogues i a la prostitució el focus
principal del seu problema.

Finalment, les declaracions de
Gerardo Pisarello al Matí de Catalu-
nya Ràdio en les quals qualificava la
situació de complexa i de provinent
“de fa molts i molts anys” han cai-

gut com un gerro d’aigua freda a
uns veïns i veïnes que diuen estar
abandonats per part de l’adminis-
tració, que ha fet oïdes sordes a tot
plegat fins avui dia.

Mentre Ada Colau celebrava els
seus dos primers anys de mandat,
amb un acte davant del MACBA
sota el lema 'We are fearless' (No
tenim por) per protestar contra les
polítiques de Donald Trump, els
veïns del Raval decidien manifestar-
se per expressar el temor que tenen
de viure en un barri que se’ls de-
grada per moments.

Aquesta realitat paradoxal, que va
succeir en molts pocs dies de diferèn-
cia i a només uns centenars de metres,
exemplifica com el govern de Colau
segueix fent política a cop de propa-
ganda: obviant els problemes reals
que pateix la ciutat, interlocutant amb
aquells que té ben lluny, però seguint
sense parlar amb els seus ciutadans,
aquells qui sí que tenen por.

Marc Borràs
Conseller de Districte

d’ERC a Ciutat Vella

Ciutat Vella
El Raval surt al carrer atemorit 
pels camells i la inseguretat

ERC força l’aprovació d’un codi ètic 
que no permetrà contractar familiars

El darrer ple municipal de l’Ajuntament de
Barcelona va donar llum verda al codi ètic i
de conducta, la norma que fixa els principis
de bon comportament i transparència al
consistori. Esquerra Republicana ha contri-
buït de manera decisiva a l’aprovació del
codi, amb un punt que fixa que cal “abste-
nir-se de nomenar personal amb qui pugui
haver-hi conflictes d’interès familiar”. Els re-
publicans entenen que “l’ètica no pot limi-
tar-se al que diu la llei, sinó que ha d’anar
més enllà”. 

Instants després de l’aprovació del codi
ètic, el tinent d’alcalde Jaume Asens va as-
segurar als mitjans que l’aportació d’ERC no
canvia res, i que en el cas del personal de
confiança “l’elecció és lliure”. Asens, per tant,
deixava la porta oberta a seguir contractant
familiars. El portaveu republicà a l’Ajunta-
ment, Jordi Coronas, va respondre assegu-
rant que “si algú renuncia a l’ètica
emparant-se en cap llei, quedarà retratat”.
Coronas va demanar que el codi ètic s’apliqui
també retrospectivament en aquells casos
on hi ha hagut conflicte d’interès familiar.



| 16 líniaciutatvella.cat Juliol 2017 Pròxima edició: 18 de setembre


